
UDÁLOSTI
Mobily a náramky vytlačují
hotovost z českých hospod
Zatímco některé hospody
a restaurace stále preferují
hotovost kvůli poplatkům
a dýškům, většina z nich
se už přiklání k moderním
bezhotovostním platbám,
aby přilákala více zákaz-
níků. Tento trend podpo-
ruje rostoucí počet pla-
tebních terminálů a obliba
digitálních metod úhrady,
za posledních pět let se
objem digitálních plateb
více než zdvojnásobil.

PETR VAŇOUS

N
a dveřích do
hospody
Bouda v Hradci
Králové jsou
dva nápisy,

které si protiřečí. Na jednom
stojí, že platbu kartou zajiš-
ťuje už zaniklý portál e-tržby.
Jen kousek pod ním je vytiš-
těné sdělení: Nelze platit
kartou. Přijímáme pouze
hotovost. „O placení kartou
zatím neuvažujeme. Hlav-
ním důvodem jsou vysoké
poplatky za transakci u bank.
A také při placení kartou lidé
nedávají tak vysoká dýška,
jsou pak také zdaněna. Když
si dá člověk třeba jen jedno
pivo, tak se to rozhodně ne-
vyplatí,“ uvedla provozní
hospody Natálie Zemanová.
Stále více podniků se však

odmožnosti platit pouze
v hotovosti odvrací. A to
i kvůli konkurenci. „Postup-
ně si podnikatelé v gastro
sektoru uvědomují, že musí
zákazníkovi nabídnout něco
navíc. A to nejen ve službách,
ale i v dalším servisu. A jed-
nou z těchmožností je
i platba kartou. I tímto způ-
sobem totiž mohou nalákat
nové zákazníky. Moderní
technologie navíc umožňují
podnikům tržby zrychlovat,“
míní člen Asociacemalých
a středních podniků a živ-
nostníků Luboš Kastner.
Jeho slovům nahrávají

i čísla společnosti Dotykačka,
která poskytuje pokladní
systémy více než osmi tisí-
cům podniků v republice.
„Lidé chtějí platit kartami,
mobily, prsteny, náramky
a aplikacemi. Hotovost nosí
stále méně lidí a nápis ‚cash

only‘ je odrazuje. Provozo-
vatelé už si toho všimli, a tak
má v Praze platební terminál
propojený s pokladnou už
80 procent podniků. Jen
v těsném závěsu je celore-
publikový průměr – termi-
nálymá aktuálně 7 z 10 pod-
niků. Ještě před pěti lety bylo
toto číslo obrácené. Tedy
7 z 10 podniků akceptovalo
pouze hotovost,“ uvedl ředi-
tel Dotykačky Petr Menclík.
Loni bylo v podnicích,

které používají terminály,
podle Menclíka provedeno
bezhotovostně 63 procent
všech plateb. Ještě v roce
2019 to přitom bylo pouhých
29 procent. Čím dál oblíbe-
nější jsou také platby alter-
nativními digitálnímimeto-
dami. Například prostřed-
nictvím QR kódů. Je však
třebamít na paměti různá
rizika, která se s tímto způ-
sobem placení pojí. Zatímco

certifikované aplikace třetích
stran, jako je například Qer-
ko, jsou zabezpečené, úhrada
přes prostý QR kódmůže být
zneužitelná.

DIGITÁLNÍ PLATBY JSOU
NAVZESTUPU
„U necertifikovaných QR kó-
dů, které hostovi například
ukáže jen obsluha na svém
mobilním telefonu, člověk
neví, zda peníze putují na
účet daného podniku, či do
kapsy obsluhy. Na rozdíl od
snadno vygenerovaných QR
kódů, které je nutné použít
prostřednictvím vašeho
soukromého bankovnictví, je
Qerko komplexní aplikace
s evropskou platební licencí
od České národní banky,
která zajišťuje vysoké zabez-
pečení transakcí,“ řekl šéf
Qerka Lukáš Kovač.
Důležitým ukazatelem to-

ho, že „cash only“ je na ústu-

pu, svědčí i čísla Sdružení pro
bankovní karty. Podle jejich
dat z třetího kvartálu loň-
ského roku se počet termi-
nálů pro bezkontaktní platby
napříč obory zvýšil na 319 ti-
síc. Ve stejném období roku
2023 to bylo 299 tisíc. „Počet
platebních transakcí mobily
či elektronickými prostředky
(tzv. tokeny) ve třetím čtvrt-
letí roku 2024meziročně
vzrostl o 36 procent na téměř
345milionů (oproti 252mi-
lionům ve stejném období
roku 2023). Objem plateb-
ních transakcí mobily či
elektronickými prostředky
vzrostl o 41 procent,“ uvedlo
sdružení.
Éra platby pouze hotovostí

pomalu končí i podle ekono-
ma Lukáše Kovandy. Přesto
však lidé budou dál v případě
kyberútoků či výpadků sítě,
hlavně v horských oblastech,
dál spoléhat i na hotovost
v peněžence. „Éra klasických
bankovek určitě nekončí, ale
samozřejmě narůstá podíl
lidí, kteří využívají bezhoto-
vostní platební styk. Je to
pohodlnější, rychlejší, lidé
nemusí nosit hotovost.
Zejména umladých generací
a lidí středního věku pozo-
rujeme tento posun,“ uvedl
Kovanda.
Doplnil však, že některé

restaurace a hospody i nadá-
le nebudou chtít přijímat
bezhotovostní platby. „Může
to být i z daňových důvodů,
protože je pro ně lepší ale-
spoň část tržeb nezachycovat
elektronicky. To je určitě je-
den zmotivů. Na druhou
stranu bych nebyl pro nějaké
omezování, to je každého
věc. Měla by to být svoboda
podnikání. Pokud člověk ne-
chce v restauraci platit hoto-
vě a vyžaduje bezhotovostní
platbu, měl by jít do zařízení,
které to umožňuje. Neřešil
bych to další striktnější re-
gulací,“ doplnil ekonom.
S jeho slovy o šedé ekono-

mice však provozní hradecké
hospody Bouda nesouhlasí.
„Možná že to tak někdomůže
brát, ale skutečnost je jiná.
Platíme daně a všechna naše
přiznání jsou v pořádku. Ni-
čemu se nevyhýbáme,“
uvedla Zemanová.

Češi a bankovní karty
POMĚR PLATEB A VÝBĚRŮ HOTOVOSTI:

776 mil. plateb u obchodníků 
vs. 35 mil. výběrů hotovosti

457 mld. Kč zaplaceno kartou 
vs. 218 mld. Kč vybráno z bankomatů

PLATEBNÍ KARTY A ELEKTRONICKÉ PLATBY:
Celkový počet vydaných platebních karet: 16,3 mil.
Bezkontaktní karty a NFC prostředky: 14,9 mil.
Debetní karty: 14,2 mil.
Charge & kreditní karty: 1,8 mil.
Virtuální platební karty: 983 tis.

PLATEBNÍ TERMINÁLY A E-COMMERCE:
Platební terminály: 350 tis.
Bezkontaktní terminály: 319 tis.
E-shopy akceptující platební karty: 24,3 tis.

TRANSAKCE U OBCHODNÍKŮ A V E-SHOPECH:
Počet platebních transakcí u obchodníků: 776 mil.
Objem platebních transakcí u obchodníků: 457 mld.
Počet platebních transakcí v e-shopech: 128 mil.
Objem platebních transakcí v e-shopech: 130 mld Kč.

BANKOMATY A VÝBĚRY HOTOVOSTI:
Počet bankomatů: 5434.
Výběry hotovosti 
z bankomatů: 35 mil.
Objem výběrů 
hotovosti: 218 mld Kč.

ZDROJ: SDRUŽENÍ PRO BANKOVNÍ KARTY
FOTO:SHUTTERSTOCK

Češi si národního ptáka nezvolí. Anketa padla
dokončení ze strany 1
Podle něho šance popula-

rizovat ptactvo nebo kon-
krétní druh na anketě ne-
stojí. „Jediná věc, která ne-
byla připravená a na kterou
jsme upozorňovali, je, jak se
bude poté s národním ptá-
kem dále pracovat. Máme lí-
pu jako národní strom,má-
me lipové listy na standartě
prezidenta, máme lipové
listy na bankovkách. Budou
se tyto věci předělávat
a bude na standartě se-
dět i národní pták? To je
podlemne věc, která by
měla být jasná ještě
před tím, než se spustí
anketa,“ poznamenal
Vermouzek.
Slib vládní garnitury

spustit anketu vyvolal
po svém ohlášení

i kontroverze. Proti zvolení
národního ptáka se postavili
zejména obyvatelé Moravy
a Slezska. Podle nich to není
potřeba. Na velkém státním
znaku totiž Česká republika
ptákamá – orlici. A to hned
dvakrát. „Pan Vondra je
z Prahy, takžemu orlice

možná nic neříká. Ale
pan premiér Petr
Fiala je z Brna,
a navíc vystu-
dovaný histo-
rik. Je tak
podlemne
velikou
ostudou, že
se takováto
ptákovina
dostala do
programo-
vého prohlá-
šení vlády,“

nešetřil kritikou předseda
Moravského zemského hnutí
Pavel Trčala.
Proti záměru se ohradil

také spolek Naše společná
krajina. „Českému lvu před-
cházela také orlice, a to tak-
zvaná plamenná orlice, která
byla základem erbu české
knížecí a královské dynastie
Přemyslovců. Orel je proto
symbolem šlechetnosti, síly
a svobody pro všechny naše
země – Čechy, Moravu
a Slezsko. Naopak lev jemezi
našimi státními symboly pr-
vek spíše novodobější,“ na-
psal předseda spolku Petr
Rejzek.

ČTENÁŘI CHTĚJÍ SOKOLA
Po zveřejnění vládního pro-
hlášení připravil na svých
webových stránkách anketu

o národního ptáka i Deník.cz.
Zapojilo se do ní 7125 hlasu-
jících. Vítězem se stal sokol
stěhovavý (na snímku), který
získal 32 procent hlasů. Dru-
hémísto s 23 procenty zís-
kala straka obecná a na
bronzové příčce skončil orel
skalní (12 procent hlasů).
Právě sokol mohl být jed-

ním z favoritů i v případné
vládou spuštěné anketě.
Stejně se totiž jmenuje i tě-
lovýchovný spolek, který
vznikl v roce 1862 a funguje
do dnešních dnů. Jeho čle-
nové se výrazně podíleli na
vzniku a fungování Česko-
slovenska, ve druhé světové
válce tisíce členů nechali na-
cisté popravit. Pokud se dnes
řekne sokol, mnohým se vy-
baví buď ptačí dravec, nebo
právě tato organizace. (elm)

 
 

Každý pátek přináší 
politická komentátorka Deníku Kateřina 
PERKNEROVÁ rozhovory s politiky 
a významnými osobnostmi veřejného 
života na aktuální témata, která hýbou 
naší zemí.

Rozhovor 
týdne Kateřiny 
Perknerové

Na co se hnutí ANO soustředí v předvo-
lební kampani a jak chce splnit slib, že 
energie budou levnější? To jsou otázky 

pro jeho poslance Patrika Nachera. 
V rozhovoru pro Deník vysvětluje, 
proč Andrej Babiš občas ztrá-
cí nervy a z jakého důvodu mu 

vadí, když Petr Fiala mluví o opozičních subjektech 
jako o populistech, nacionalistech a extremistech. 
Uvádí v něm také, že pokud by neplatil dvojí metr, 
ve vládě by nemohli kvůli střetu zájmů sedět kdysi 
Karel Schwarzenberg nebo nyní Marian Jurečka, 
pokud by se svého hospodářství nezbavili. 
O odlišném přístupu 
mluví i v souvislosti 
s libereckým hejt-
manem Martinem 
Půtou.

Čtěte v pátek 
14. února rozhovor 

s poslancem hnutí ANO 
Patrikem NACHEREM.

Deváťáci radí deváťákům:
jak vybrat školu a zvládnout
přijímačky

Praha – Přes sto tisíc žáků devátých
tříd teď společně se svými rodiči řeší
zásadní otázku – na jakou střední školu
se přihlásit? Termín pro podání při-
hlášek končí 20. dubna a také letos se
o další studium bude ucházet relativně
silný populační ročník. Státní organi-
zace Cermat, kterámá na starosti jed-
notné přijímací zkoušky odhadla, že k prvním kolu
v dubnu dorazí přes 102 tisíc žáků. Do neděle 9. února
jich přihlášku poslalo přes 42 tisíc. Podle čeho se roz-
hodnout, kde jsou šance žáků na přijetí vyšší? Deník se
v rámci speciálu Přijímačky s Deníkem.cz zeptal loň-
ských deváťáků a dnešních studentů prvního ročníků
středních škol na několik otázek. První část jejich od-
povědí přinášíme
v videoanketě.
Loňských deváťáků z celé České republiky jsme se na

úvod zeptali na to, podle čeho vlastně střední školu
vybírali a zdaměli záložní variantu, pokud by se na
zvolenou školu nedostali. V druhém anketním videu
se studentů ptáme, zda loni byla z jejich pohledu těžší
čeština, nebomatematika. Právě testy zmatematiky
v rámci letošních cvičných testo-
vacích přijímaček Cermat byly
podle učitelů těžší než loni. Příští
týden se proto loňských deváťáků
mimo jiné zeptáme na to, zda si
platili přípravné kurzy a jak řešili
stres těsně před přijímačkami.
(jak) Více na Deník.cz

Přijímačky
s Deník.cz
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Krátce

Nezaměstnanost opět vzrostla.
Bez práce bylo 320 tisíc lidí
Praha – Nezaměstnanost v Česku v lednu vzrostla na
4,3 procenta z prosincových 4,1 procenta. Lidí bez práce
bylo v lednu 320 516, o 14 038 více než v předchozím
měsíci. Nejvyšší nezaměstnanost byla na začátku roku
v Ústeckém kraji, a to 6,4 procenta. Naopak nejnižší
podíl nezaměstnaných lidí měla Praha, míra neza-
městnanosti dosáhla v hlavnímměstě 2,8 procenta.
V České republice bylo v lednu 83 323 volných pracov-
níchmíst, o 163 250méně než v prosinci 2024. Vyplývá
to z údajů, které zveřejnil Úřad práce ČR. V lednu roku
2024 činila nezaměstnanost v Česku čtyři procenta. Za
lednovým nárůstem nezaměstnanosti je nejen každo-
roční útlum sezonních prací, projevuje se ale i celkové
ochlazování trhu práce. Shodli se na tom analytici,
které ČTK oslovila. (čtk)
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